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موضوعات  از  مهارتی  آموزش 

بسیار گسترده این روزهاست و 

بخش های زیادی از ارگان های 

اجرایی، صنعت و دانشگاه و مدارس را در بر می گیرد. آموزش 

مهارتی می تواند وضعیت اقتصادی را بهبود ببخشد، نیازهای 

صنعت را برطرف و مشکلات بیکاری جامعه را حل کند. با توجه 

به اهمیت آموزش مهارتی، در سند توسعه ششم مقرر شده بود تا 

سال 1400، سهم آموزش مهارتی به 30 درصد برسد؛ درحالی که 

امروز سهم آموزش مهارتی به 23 درصد رسیده و 200 هزار نفر 

دانشجوی مهارتی در کشور وجود دارد. یکی از شاخص هایی 

که می توان میزان مهارت آموزی دانشجویان را با آن سنجید 

میزان اشتغال دانش آموختگان در آینده است و درحال حاضر 

50 درصد دانش آموختگان )92 الی 97( شاغل هستند. در 

سند توسعه هفتم نیز مقرر شده تا سهم آموزش های مهارتی تا 

5 سال آینده به 50 درصد برسد. در ادامه این گزارش به بررسی 

بخش آموزش فنی، حرفه ای و مهارتی در سند با نگاهی به گزارش 

مرکز پژوهش های مجلس پرداخته و در این باره با سیدمحمد 

بطحایی، معاون سابق آموزش های عمومی و مهارتی دانشگاه 

آزاد اسلامی و ابراهیم صالحی عمران، رئیس سابق دانشگاه 

فنی و حرفه ای به گفت وگو پرداختیم.

ابراهیم صالحی عمران، رئیس ســـابق 

دانشـــگاه فنی وحرفـــه ای درخصوص 

ارزیابـــی کلی خـــود از مـــواد آموزش 

مهارتی سند توســـعه هفتم بیان کرد: 

»آموزش های مهارتی در آموزش عالی با 

دانشگاه فنی وحرفه ای و علمی کاربردی 

و دانشگاه آزاد به طور عمده ارائه می شود. 

آموزش وپرورش در هنرستان های کار و 

دانش این نوع آموزش را ارائه می دهد. 

بخش غیررسمی هم وجود دارد که توسط وزارت کار و سازمان آموزش فنی وحرفه ای و 

برخی دستگاه های اجرایی صورت می گیرد. آموزش  مهارتی چالش های بسیاری دارد 

و از نظر من در برنامه هفتم نســـبت به دیگر برنامه ها، نکات بسیار خوبی لحاظ شده 

اســـت، حدود 13 مورد در این سند درباره آموزش مهارتی گفته شده که مروری بر آن 

خواهم کرد.«  صالحی در ادامه با اشاره به اینکه توجه به هنرستان های هنری در لایحه 

برنامه هفتم بسیار خوب است، عنوان کرد: »اینکه بخشی از صاحبان صنایع و بخش 

خصوصی را از طریق مالیات تشـــویق کنند که در آموزش های مهارتی سرمایه گذاری 

کنند، نکته بسیار درست و بجایی است. یکی از چالش های فنی وحرفه ای این است 

که ما استادکار و معلم فنی وحرفه ای نداریم، البته تاکید خاصی شده تا دانشگاه شهید 

رجایی در این حوزه ورود کند اما امروز این توانایی وجود ندارد که برای تمام رشته های 

فنی وحرفه ای تربیت دبیر داشته باشد. جا دارد آموزشکده ها و دانشگاه فنی وحرفه ای 

وارد این بعد شوند. بسیاری از این نکات چالش های آموزش عالی کشور است و اگر در 

برنامه هفتم، این نکات تصویب شود و این بندها حذف نشود می تواند به بسیاری از 

چالش های این حوزه کمک کند.«

 

   فضای حاکم بر آموزش عالی کشور مهارتی نیست!
صالحی درباره امکان تحقق سهم 50 درصدی آموزش مهارتی، در آموزش عالی گفت: 

»محقق شـــدن این بند بسیار سخت است. دنیا آموزش عالی خود را به سمت آموزش 

مهارتی شـــیفت داده و این موضوع تحت عنوان مهارتی سازی آموزش عالی شناخته 

می شود. بسیاری از کشورها، تعداد رشته ها و دانشگا ه ها و دانشجویان مهارتی خود 

را افزایش می دهند اما فضای موجود حاکم بر آموزش عالی کشـــور، آموزش مهارتی 

نیســـت؛ در بدنه آموزش عالی و تفکر مســـئولان آموزش عالی و روسای دانشگاه ها و 

اعضای هیات علمی این طور نیست. دانشگاه ها دروس نظری را اساسی تر و پایه ای تر 

می دانند. تنها ممکن است به ظاهر درخصوص آموزش مهارتی صحبت کنند. من مرتبا 

در آموزش عالی می بینم که دوره های کارشناسی ارشد و دکتری بیشتر می شود و جمعیت 

دانشجویی آن اضافه می شود. این سیگنال خوبی نیست و عملا تصوری که از آموزش 

عالی وجود دارد، نظری است.«  او با اشاره به اینکه بعید است درصد قیدشده محقق 

شود، توضیح داد: »مگر اینکه عزم جدی در بدنه وزارت علوم و شخص وزیر علوم و معاونان 

و روسای دانشگاه ها صورت بگیرد و رشته ها را به سمت آموزش مهارتی سوق دهند. باید 

تصمیم بگیرند بسیاری از رشته ها حذف شود و بسیاری از دوره های تحصیلات تکمیلی 

حذف شـــود و خودشان را برای تحقق سهم 50 درصد آموزش مهارتی از آموزش عالی 

آماده کنند. به این ســـادگی و با فضای فرهنگی حاکم بر دانشگاه ها و تفکرات حاکم 

بر آموزش عالی کشـــور بعید می دانم که محقق شود. در سند توسعه ششم هم سهم 

30 درصدی درنظر گرفته شـــد که به آن نیز نرسیدیم و درحال حاضر 12، 13 درصد 

اســـت.« صالحی عمران بیان داشت: »ماهیت آموزش فنی و حرفه ای متفاوت است و 

برنامه ریزی درســـی متفاوتی دارد. 40 الی 50 درصد دروس عملی و کارگاهی است، 

دروس مبتنی بر پاســـخ به نیازهای انسانی است و طبق آمارهایی که من از دانشگاه 

فنی و حرفه ای، علمی کاربردی و حتی دانشگاه آزاد داریم؛ حدودا 12 الی 13 درصد 

است.«  رئیس سابق دانشگاه فنی و حرفه ای با اشاره به اینکه بحث مهارتی کردن آموزش 

عالی بسیار خاص است، افزود: »اولین تصور این است که ما اصلاحات را از رشته های 

آموزش عالی شروع کنیم. اولین موضوع نیاز سنجی دقیقی رشته  ها مبتنی بر پاسخگویی 

به نیاز مهارتی بازار کار اســـت. یعنی ابتدا باید در شورای گسترش آموزش عالی برای 

توسعه رشته های تصمیم گیری کنیم. کلیدواژه باید روی تغییر و تحول رشته های مورد 

نیاز مهارتی کشور باشد و در این میان یکی از الزامات برنامه درسی است. یعنی برنامه 

درســـی آموزش مهارتی، کاملا متفاوت از برنامه نظری دانشگاهی است. در آنجا باید 

40 یا 50 درصد دروس کارگاهی و عملی باشد و از همه مهم تر ارائه صنعت و خدمات 

کشاورزی در محیط واقعی بازار کار است.«  او تصریح کرد: »سیستم های آموزش مهارتی 

دنیا که موفق شده اند، بخشی از آموزش ها را در محیط های آموزشی به مهارت آموزان 

و دانشجویان ارائه کرده اند و بخش دیگر نیز در محیط واقعی صنعت کار و کشاورزی و 

خدمات و پزشکی و... ارائه شده است، مربی خاص خودش و استاد خودش را نیاز دارد. 

در وزارت علوم به این صورت است استادی که برای دروس عملی است، برنامه درسی 

شایســـتگی  محور بوده و نوع ارائه آن نیز مبتنی بر شیوه آموزش های مهارتی نیست.« 

صالحی عمران با اشـــاره به اینکه تنها در یک صورت این تحول اتفاق می افتد، گفت: 

»می گویند ما می خواهیم برخی از مهارت های اشتغال پذیر را ارائه کنیم. این مساله بد 

نیست، اما کافی هم نیست و ماهیت آموزش های مهارتی متفاوت است. این مدل را 

باید تغییر دارد. به این سادگی ها این اتفاق صورت نمی گیرد.« 

   دانشگاه های ما باید نسل پنجمی شوند
رئیس سابق دانشگاه فنی و حرفه ای کشور در مورد پیشنهادهای خود برای لایحه سند 

هفتم توسعه گفت: »یکی از نکات ورود به نسل پنجم دانشگاه هاست. یعنی زمانی که 

قرار است آموزش عالی ما مهارتی شود؛ دانشگاه های مهارتی ما باید در قبال اشتغال 

دانشجویان مسئولیت پذیر باشند. دانشگاه ها باید در قبال رشته هایی که ایجاد می کنند 

و پذیرش دانشجویی که دارند، بخشی از مسئولیت اشتغال را برعهده بگیرند. رتبه بندی 

بسیاری از سیستم های آموزشی براساس اشتغال است. یک رئیس دانشگاه یا برنامه ریز 

آموزش مهارتی، نمی تواند بگوید که من رشته ها را توسعه می دهم و کاری نیز با اشتغال 

و نیاز مشاغل ندارم و ارتباطی هم با صاحبان صنایع نمی گیرم.« 

صالحی عمران با اشـــاره به اینکه راهکار پذیرش مسئولیت اشتغال دانشجویان در 

ارتباط با صنایع و خدمات کشاورزی است، عنوان کرد: »با این کار می توانستند، به 

دانشگاه  نسل پنجم برسند. یعنی در لایحه سند هفتم توسعه، توصیه می کردند که 

برنامه ریزی درسی رشته های مهارتی با توجه به نیازهای صنایع و خدمات کشاورزی 

باشد. در اصل آموزش های دوگانه یکی از راهکارهای اساسی است. هنوز بخشی از 

فارغ التحصیلان رشته های فنی و حرفه ای کشور ما وارد اشتغال نمی شوند. بنابراین 

تاکید می کنم که این بند، بند بسیار مهمی است که می توانستند در برنامه هفتم قوی تر 

به آن اشاره کنند.«  او افزود: »نکته دوم، تاکید جدی تر در برنامه بر آمایش آموزش های 

مهارتی است. انعطاف پذیر کردن کلیه رشته ها و سرفصل ها باید در دستور کار قرار 

گیرد. به نظر می رســـد به صورت کلی برخی از کلیدواژه ها باید در برنامه هفتم دیده 

شود. در حال حاضر نیز تحولات دیجیتالی و فضاهای جدید و اقتصادی و تحولات 

اجتماعی به صورت مرتب وجود دارد و سرفصل ها و رشته ها باید به روزرسانی شوند. 

برخی از دانشگاه های فنی و حرفه ای بعضی از رشته ها را 20 الی 30 سال است که 

ارائه می دهند بدون اینکه اشتغالی ایجاد شود.«  صالحی عمران درخصوص پیشنهاد 

سوم خود برای آموزش فنی و حرفه ای در سند توسعه هفتم گفت: »نکته دیگر این است 

که باید تاکید بر انجام پژوهش های کاربردی و تولید فناوری های سطح پایین و مدیوم 

تک، در دانشـــگاه های فنی و حرفه ای صورت بگیرد. من در حوزه پژوهش مربوط به 

آموزش های فنی و حرفه ای تاکید خاصی ندیدم. باید به صورتی بر مسیر پژوهش تاکید 

می کردند. دانشگاه های مهارتی می توانند در حوزه فناوری های سطح پایین تحقیقاتی 

را انجام دهند.« او با اشاره به اینکه سند هفتم، از فراهم سازی فرصت های برابر آموزش 

مهارتی در مناطق محروم مغفول مانده است، بیان کرد: »آموزش مهارتی راهی برای 

توانمندسازی نیروی انسانی است. بسیاری از مناطق محروم و قشرهای محروم نیاز 

به این آموزش ها دارند. عدالت اجتماعی ایجاب می کند که ما جایگاه ویژه ای را برای 

توسعه آموزش های مهارتی در مناطق محروم و برای اقشار محروم و آسیب پذیر داشته 

باشیم. روح برنامه هفتم باید روح عدالت گستر و کمک کننده به عدالت اجتماعی 

باشد. این موضوع فاکتور بسیار مهمی است.«  صالحی عمران درخصوص فرصت های 

برابر و عدالت اجتماعی نکته دیگری را بیان کرد و گفت: »ما جمعیتی به نام MEET ها 

داریم که به جوانان 16 تا 24 سال گفته می شود. جوانانی که در آموزش عمومی و 

اشتغال و آموزش مهارتی نقشی ندارند. زمانی که جوانی از آموزش عمومی خلاص 

می شود، وارد آموزش های مهارتی می شود. در کشور ما این جمعیت در حال افزایش 

است. جوانان 16 الی 24 ساله که در اشتغال و آموزش عمومی نباشند ممکن است 

برای جامعه دردسر ایجاد کنند. در برنامه هفتم باید آسیب ها دیده شود و با توجه به 

آسیب های اجتماعی برنامه ریزی صورت گیرد.« 

   باید روی برخی از کلیدواژه ها تاکید شود تا شاهد نهضت ملی 
در آموزش مهارتی باشیم

او درباره حمایت ویژه از ورود بخش خصوصی به آموزش های مهارتی گفت: »در برخی 

از برنامه ها ممکن است که دولت توان این را نداشته باشد که برخی از موارد را عملیاتی 

کند و آموزش های مهارتی سرمایه می خواهد. تجهیزات، به روز رسانی مداوم و امکاناتی 

که شاید در این شرایط خاص دولت ها توان تامین را نداشته باشند، اما بخش خصوصی 

این طور نیست. باید در برنامه هفتم برای بخش های خصوصی امتیازات ویژه ای لحاظ 

شود. باید روی برخی از کلیدواژه ها تاکید شود تا ما نهضت ملی را در آموزش مهارتی 

کشـــور ایجاد کنیم.«  صالحی عمران با تاکید بر اینکه اگر می خواهیم این افراد را وارد 

بازی آموزش های مهارتی کنیم باید در اجرا و طراحی برنامه و حتی در ارزیابی آموزش 

فنی و حرفه ای برای آنها جا باز کنیم، اضافه کرد: »آموزش های مهارتی، تربیت نیروی 

پشت میز نشین نیست، ما نیروی فعال و کار را در بخش صنعت و کشاورزی و خدمات و 

پزشکی تربیت می کنیم. با بخش خصوصی و خود اشتغالی و... ارتباط دارند و باید در 

برنامه هفتم برای کارفرمایان وزن بیشتری قائل شد.« رئیس سابق دانشگاه فنی و حرفه ای 

کشور در پیشنهاد هفتم خود، به توانمند سازی مداوم مربیان فنی و حرفه ای اشاره کرد و 

گفت: »در برنامه هفتم باید روی این موضوع تاکید می شد، چه در داخل و چه در خارج 

از کشـــور باید سرمایه گذاری صورت گیرد. توانمند سازی مداوم نیاز دارد و اگر مربی و 

استادکار حرفه ای نداشته باشیم، فرصت های آموزشی باید در داخل و خارج پیش بینی 

شود که ممکن است نیاز باشد بسیاری از آنها تا به خارج از کشور بروند و همچنین نیاز 

به سرمایه گذاری دارند.«  او به دو نکته درخصوص کاردانی پیوسته و ناپیوسته و مرجعیت 

مهارتی کشور اشاره و بیان کرد: »بهتر است در برنامه های هفتم روی دوره های کاردانی 

پیوسته و ناپیوسته تاکید شود تا ما حد و حدودی داشته باشیم. آموزش عالی مهارتی باید 

با هنرستان ها نیز ارتباط داشته باشد. به این دلیل که وزارتخانه این دو آموزش از یکدیگر 

جداست، دچار مشکل هستیم. نکته دیگر این است که باید روی مرجعیت مهارتی کشور 

نیز تمرکز کنیم. در کنار مرجعیت علمی و نظری باید این موضوع را نیز در نظر بگیریم؛ 

چراکه ما هیچ گاه از این مرجعیت استفاده نکرده ایم. مرجعیت مهارتی کلیدواژه ای است 

که باید در برنامه هفتم روی آن تاکید می شد.«  صالحی عمران افزود: »نکته دیگر حوزه 

آموزش های مهارتی ابتدایی است. امروز می بینیم که در زمان کنکور 40، 50 درصد 

دانش آموزان در تجربی شـــرکت می کنند و مابقی دانش آموزان رها می شوند و مسیر 

آینده آموزشی آنها مشخص نیست. فضای آموزشی در کشور فضای مهارتی نیست و اگر 

قرار است هدایت تحصیلی صورت بگیرد، باید در دوره پایه و آموزش این اتفاق بیفتد.« 

رئیس سابق دانشگاه فنی وحرفه ای کشور:

امکان تحقق سهم 50 درصدی آموزش مهارتی بسیار سخت است

وزیر اسبق آموزش و پرورش:

در لایحه هفتم توسعه، رویکرد به آموزش های مهارتی دولتی است
ســـیدمحمد بطحایی؛ وزیر 

اســـبق آمـــوزش و پرورش و 

معاون ســـابق آموزش های 

عمومی و مهارتی دانشگاه 

آزاد اســـلامی درخصـــوص 

ارزیابـــی خـــود از احـــکام 

پیشنهادی برنامه هفتم در 

تقویت آموزش های مهارتی 

بیان کـــرد: »درحال حاضر 

نمی توانم قضاوت دقیقی از برنامه هفتم داشـــته باشـــم؛ اما براساس 

مطالعه ای که روی این لایحه داشتم، باید بگویم برنامه هفتم دو مشکل 

اساســـی دارد. اول اینکه به شـــدت با رویکرد دولتی به آموزش عالی و 

مهارتی نگاه کرده و به نظرم شاهد یک نوع مواجهه غیرحرفه ای با بخش 

غیردولتی در این برنامه هستیم. به نظر می رسد افرادی که این برنامه را 

نوشـــته اند کاملا در ضدیت با بخش غیردولتی در حوزه آموزش عالی و 

مهارتی برنامه را تدوین کرده اند. از نظر من با رویکرد سیاست های کلان 

مقام معظم رهبری در تعارض است. در حقیقت نباید چنین مواجهه ای 

بـــا بخش غیردولتی در حوزه آموزش عالی و آموزش های مهارتی صورت 

بگیرد. آموزش عالی و آموزش های مهارتی بسیار دولتی دیده شده و این 

سند می خواهد گسترش بخش غیردولتی را در این حوزه محدود کند.« 

بطحایی درباره مکلف شدن آموزش وپرورش برای تحول آموزش عمومی 

گفت: »در برخی احکام این برنامه، متاسفانه می بینیم که دوباره دولت و 

بخش آموزش وپرورش مکلف شدند تا برای تحول در آموزش عمومی مطالعه 

و اسناد مربوط را تدوین کنند. برنامه هفتم، آموزش وپرورش را مکلف کرده 

که برای بخش های مختلف کارگروه بررسی و تولید اسناد مربوطه ایجاد 

کند. این در حالی اســـت که امروز سند تحول آموزش وپرورش به عنوان 

ســـند بالادستی داریم که به تمامی مسائل برنامه هفتم که باید برای آن 

کارگروه راه اندازی کرد و اسنادی تدوین کرد؛ پرداخته است.«  او افزود: 

»در اینجا باز به تذکری که مقام معظم رهبری چند ماه پیش در این زمینه 

مطرح کردند، اشاره می کنم. ایشان گفتند دوباره نروید و به موازات سند 

هفتم، سندسازی و اســـناد تحولی تولید کنید، چراکه این سند تحول 

باید امروز به اجرا درآید و تمام همت تان را برای اجرای آن بگذارید. بنده 

احساس خطر می کنم که اگر این برنامه به تصویب برسد، دوباره شوراها، 

کمیسیون ها و کارگروه هایی تشکیل و ماه ها و سال ها وقت شان را صرف 

تولید محتوا و سند کنند. درحالی که امروز نقشه راه در حوزه آموزش عالی 

و مهارتی در اختیار قرار دارد. احساس می کنم برنامه هفتم به دلیل این 

دو نکته قابل نقد است.«  معاون سابق آموزش های مهارتی دانشگاه آزاد 

اسلامی با تاکید بر اینکه در دوسال اخیر، تحرکات مثبتی از شورای عالی 

آمـــوزش و تربیت فنی وحرفه ای و تربیتی دیده ایم، عنوان کرد: »معتقدم 

این شورا از حالت انفعال گذشته تا حدی خارج شده اما هنوز تا رسیدن 

به چابکی و نیازی که کشـــور برای تحـــول در حوزه مهارتی دارد، فاصله 

دارد و به کندی حرکت می کند. البته باز هم تاکید می کنم که طی یکی، 

دوسال اخیر حرکت های مثبتی صورت گرفته اما روند آن کند است. این 

شورا باید مصوبات را با سرعت بیشتری تصویب کرده و اجازه دهد کشور 

با استفاده از حوزه مهارتی، نواقصی را که در دیگر بخش ها مانند اقتصاد 

و اشـــتغال دارد، برطرف کند. همچنین دست وبال ما در حوزه مهارتی 

بسته بوده و نیازمند اختیارات و انعطافات بیشتری برای ورود به این حوزه 

هســـتیم.«  او درخصوص برگزاری جلسات این شورا بیان کرد: »تا جایی 

که بنده اطلاع دارم، دو جلســـه از سوی این شورا تشکیل شده و مهم تر 

اینکه کمیته های مرتبط با این شورا، نسبت به گذشته فعال تر شده اند. 

از آنجا که یکی از اعضا نیز از طرف دانشـــگاه آزاد در این کمیته حضور 

داشته و مرتبا گزارش ها را به من می دادند، احساس می کنم که کمیته ها 

و به ویژه سازمان آموزش فنی وحرفه ای با فعالیت بیشتری همراه شده اند، 

به طوری که این سازمان، بسیار فعالانه تر به عنوان دبیرخانه این شورا عمل 

می کند.«  بطحایی درباره اینکه آیا با توجه به قابلیت تصمیم گیری کلان 

شورا، توانسته توقعات را برآورده کند یا خیر، توضیح داد: »چالشی که در 

این حوزه داریم، این است که وقتی می خواهیم شورایی را تشکیل دهیم 

-که قدرت تصمیم گیری بالایی داشته باشد- مجبور هستیم که معاون اول 

را رئیس جلسه شورا بگذاریم. درحالی که معاون اول و سایر کسانی که در 

این شورا حضور پیدا می کنند، به قدری از حیث مشغله های کاری وقت 

ندارند که امکان رســـیدگی به شورای عالی کمتر وجود دارد. بنابراین به 

نظر می رسد به میانبر نیاز داریم. مشخصا پیشنهاد بنده هم نیست اما این 

شورا باید برخی اختیارات خود را به کمیته ها تفویض و مصوبات کمیته ها را 

به عنوان مصوبه شورا تلقی کند. شورا باید این اعتماد را به کمیته ها داشته 

باشد؛ چراکه تغییر ترکیب اعضای این شورا نیازمند یک پروسه و تصویب 

مجلس است و اصلا نباید وارد این بحث شد، اما باید اختیار بیشتری را 

به کمیته های این شـــورا داده شود.«  او در پایان با تاکید بر اینکه در این 

کمیته ها باید از بخش های مختلف مانند دانشگاه آزاد استفاده بیشتری 

صورت گیرد، افزود: »باید بتوان با توجه به آسیب شناسی که صورت گرفته 

و ظرفیتی که در قانون وجود دارد با سرعت بیشتری مصوبات را در قالب 

آیین نامه ها اجرایی کرد؛ چراکه قانون آموزش های فنی وحرفه ای قانون 

خوبی است و ظرفیت های خوبی هم دارد. کار به سرعت بیشتر نیاز دارد. 

هرچند نسبت به گذشته شتاب بیشتری دارد اما همچنان این کندی که 

ناشی از ساختار شورا و کمیته های آن است، وجود دارد.«

عدم نگاه جامع به نظام آموزش های فنی؛ از نقاط ضعف لایحه برنامه هفتم
مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی به ارزیابی بندهای مربوط به آموزش فنی و حرفه ای 

در لایحه هفتم توسعه پرداخته است که در ادامه گزیده ای از آن را می خوانیم. در لایحه 

هفتم توســـعه اگر چه بخش جدایی به آموزش فنی و حرفه ای اختصاص ندارد اما اکثر 

احکام مربوط به این حوزه در دو فصل ارتقای آموزشـــی و ارتقای نظام علمی، فناوری و 

پژوهشی آورده شده است. این لایحه در حوزه آموزش فنی و حرفه ای دچار نقاط قوت و 

ضعفی است. از جمله نقاط قوت این لایحه در حوزه آموزش فنی و حرفه ای می توان به 

تقویت دروس عملی و مهارتی در آموزش های دانشگاه های ذیل وزارت علوم و بهداشت؛ 

توسعه کمی و کیفی ظرفیت های دانشگاه تربیت دبیر شهید رجایی، حمایت از آموزش 

یک مهارت به دانش آموزان و... اشاره کرد. همچنین در مواد حوزه آموزش فنی و حرفه ای 

لایحه جای خالی چند موضوع به چشم می خورد. ازجمله آنها می توان به عدم نگاه جامع 

و هماهنـــگ به نظام آموزش های فنی، حرفه ای و مهارتی، بی توجهی به نقش راهبری 

شورای عالی آموزش و تربیت فنی، حرفه ای و مهارتی اشاره کرد. نکته دیگر اینکه در احکام 

قیدشده راهکارهای اندیشیده شده برای پاسخ به چالش های موجود کافی نیستند.

 

   راهکارهـــای مرکز پژوهش ها برای اصلاح بخش مهارتی ســـند 
برنامه هفتم

 این گزارش البته 4 راهکار را برای بهتر شـــدن این بخش از سند هفتم توسعه ارائه کرده 

است. اول اینکه باید توجه و هماهنگی با قواعد و چهارچوب ها و استانداردهای مصوب 

شورای عالی آموزش وجود داشته باشد و برنامه ها و اقداماتی در مورد دستگاه های مختلف 

مربوط به این حوزه صورت بگیرد. دومین راهکار این است که تربیت و تامین نیروی انسانی 

مورد نیاز هنرستان های فنی و حرفه ای از طریق اختصاص ظرفیت دانشگاه تربیت دبیر 

شهید رجایی به تربیت دبیر فنی صورت بگیرد. سومین راهکار استفاده از مجموعه ای از 

برنامه ها جهت تامین و به روزرسانی تجهیزات کارگاهی شامل موضوعاتی چون ایجاد بانک 

اطلاعات و پلتفرم مشترک تجهیزات و امکانات، ارائه نمونه هایی از فناوری ها، محصولات 

و قطعات وارداتی براساس اعلام نیاز مجریان حاکمیتی آموزش های فنی و حرفه ای و با 

تشخیص شورای عالی آموزش و تربیت فنی و حرفه ای می شود. چهارمین راهکاری که 

وجود دارد مربوط به تحرک بخشـــیدن به اجرای چهارچوب صلاحیت حرفه ای ملی از 

طریق تکلیف دستگاه های مجری حاکمیتی ارائه دهنده آموزش و تربیت فنی، حرفه ایِ 

موضوع بند 2 ماده 5 قانون نظام جامع آموزش می شود. در این راستا می توان دوره های 

آموزش اولیه و مستمر را 20 درصد مبتنی بر شایستگی ها و صلاحیت های شغلی مورد 

نیاز بازار کار به روز رســـانی کرد. همچنین می توان در طول سال اول برنامه مراکز ملی و 

استانی ســـنجش که موضوع ماده 9 قانون نظام جامع آموزش و تربیت فنی و حرفه ای 

اســـت را تدارک دید. نظام جامع اطلاعات بازار کار می تواند از سوی وزارت تعاون، کار و 

رفاه اجتماعی طراحی شود. 

   کـــدام مواد این حوزه در بخـــش آموزش عالی لایحه هفتم باید 
اصلاح شوند؟

1. در ماده 79جدول 17: یکی از همان بندهایی است که باید اصلاح شود. در این ماده 

آمده توانمندی و مهارت های شغلی زنان باید در این 5 سال ارتقا پیدا کند و هدف گذاری 

کمی آن برای این موضوع 10 هزار نفر است. با توجه به اینکه تعداد شرکت کنندگان زن 

دوره های مهارتی سازمان آموزش فنی و حرفه ای در 1400 بیش از 196 هزار نفر بوده؛ 

در نتیجه این هدف پیش از این نیز محقق شده. از این رو پیشنهاد می شود توانمندی ها 

و مهارت های شغلی زنان در پایان برنامه 30 درصد بیشتر از سال پایه باشد. 

2. ماده 93 جدول 21: سهم آموزش های مهارتی و حرفه ای در کلیه زیرنظام های آموزش 

عالی و کلیه مقاطع براساس نیازهای جامعه باید صورت بگیرد و هدف کمی که برای این 

موضوع در پایان برنامه مشخص شده؛ 50 درصد است. با این وجود که تعیین سهم 30 

درصدی در برنامه ششم توسعه محقق نشده درحال حاضر این شاخص 16 درصد است. 

آموزش عالی زیرنظام هایی مانند وزارت عتف، دانشگاه علوم پزشکی و... دارد که هر کدام 

از آنها ماموریت متفاوتی دارند و تعیین سهم مهارتی 50 درصد به صورت یکسان منطقی به 

نظر نمی رسد. نکته دیگر این است که مقاطع کاردانی و کارشناسی نسبت به مقاطع ارشد 

و دکتری ماهیت مهارتی بیشتری دارند و نمی توان حکم واحدی برای تمام آنها صادر کرد. 

3. ماده 95: وزارت علوم و بهداشت در رشته های غیربالینی موظف هستند که در هر 

یک از مقاطع تحصیلی در رشته های ممکن در کنار درس های نظری، دروس عملی و 

مهارتی را به گونه ای پیش بینی کنند که دانش آموخته دانشگاهی در یک حوزه تخصصی 

دارای مهارت های کاربردی مورد نیاز خود باشد. دستگاه های اجرایی نیز موظف شده اند 

تا مشـــارکت لازم را برای اجرای دروس عملی در دســـتگاه خود به عمل آورند. آیین نامه 

اجرایی این بند باید یک سال بعد از ابلاغ برنامه با پیشنهاد وزارتین علوم و بهداشت به 

تصویب هیات وزیران برسد. 

با توجه به اینکه افزایش واحدهای مهارتی و عملی مانند کارآموزی، در محیط های کاری 

و صنعتی ورود فارغ التحصیلان را به بازار کار تسهیل می کند در این ماده دستیابی به 

مهارت کاربردی باید به صورت دقیق معنا شود. همچنین مشخص نیست که مهارت حتما 

باید مرتبط با رشته تحصیلی باشد یا می تواند مهارت های دیگری نیز باشد. مشارکت 

دســـتگاه های اجرایی و نحوه این مشارکت مبهم است. حکم کلی این ماده نسبت به 

تمام دانشـــجویان وظیفه سنگینی را روی دوش وزارت عتف می گذارد، در نتیجه بهتر 

است وزارت عتف به احیای آموزش های عملی متناسب با رشته های دانشگاهی و کسب 

صلاحیت های مورد نیاز در هر رشته موظف شود. 

4. بند ت ماده 66: وزارت علوم، تعاون، آموزش وپرورش و بهداشـــت مکلف هســـتند 

با همکاری وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات به منظور تامین نیروی انســـانی ماهر و 

متخصص لازم برای توسعه اقتصاد رقومی در کشور برنامه ملی رشد مهارت های رقومی 

کشور شامل ایجاد رشته های تحصیلی و دوره های جدید و بازنگری در سرفصل رشته های 

تحصیلی و دوره های مهارتی موجود در تمامی مقاطع را در مدت 6 ماه بعد از ابلاغ برنامه 

به تصویب هیات وزیران برسانند. با توجه به بین دستگاهی و بین رشته ای بودن موضوع 

مهارت های رقومی و وجود شـــورای عالی آموزش و تربیت فنی و حرفه ای و مهارتی که 

دستگاه های اصلی یادشده در این حکم نیز در آن شورا عضویت دارند، پیشنهاد می شود 

تصویب برنامه مورد نظر به این شورا سپرده شود. همچنین به جای عبارت »هیات وزیران« 

بهتر است تا از عبارت »شورای عالی آموزش و تربیت فنی، حرفه ای و مهارتی« استفاده شود. 

فاطمهطاریبخش
خبرنگار گروه دانشگاه 


